
Pierwsze certyfikaty trafiły do
mieszkańców i instytucji naszego
regionu. W Gminie Zgierz otrzy-
mali je:
w kategorii Wydarzenia: Gminne
Centrum Kultury, Sportu, Tury-
styki i Rekreacji z/s w Dzierżąznej, Noc Świętojańska
w Dzierżąznej, na okres 5 lat.

W kategorii Produkt spożywczy: „NATUREX” Przed-
siębiorstwo Produkcyjno-Handlowo-Usługowe Grzegorz
Pabjańczyk, Chleb wiejski żytni na zakwasie oraz chleb
wiejski żytni razowy na zakwasie z pieca ceglanego,
na okres 5 lat.

W kategorii Usługa edukacyjna: Mariola Jastrzębowska,
Warsztaty piekarnicze w Białej, na okres 3 lat.

Wydarzenia, produkty i usługi były oceniane w ramach
międzynarodowego projektu współpracy pn. „Marka lo-
kalna szansą rozwoju regionu”, współfinansowanego ze
środków Unii Europejskiej. 
Projekt zakłada rozwój regionów opartych na produktach
i przedsięwzięciach wykorzystujących lokalne dziedzic-
two kulturowo-historyczne i przyrodnicze.
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Od połowy sierp-
nia w Biurze Ob-
sługi Klienta
działa specjalnie
wyznaczone sta-
nowisko przeznaczone do obsługi klien-
tów zainteresowanych Programem
Czyste Powietrze. Pracownik Urzędu
Gminy udzieli wszystkim zainteresowa-
nym informacji o programie i pomoże
wypełnić wniosek o udzielenie dotacji
w ramach programu.
Więcej informacji na str. 3. 
Zapraszamy 

Program Czyste Powietrze

Spotkanie z sołtysamiŚwięto Wojska Polskiego w Białej

W numerze:
- Inwestycje: Biała, Szczawin, Kębliny, 

Emilia, Rosanów
-Wydarzenia
- Sołectwa: Emilia, Kania Góra, Lućmierz, 

Słowik, Wiktorów
- Wywiad z Krzysztofem Zatorskim 

prezesem LKS Start Szczawin
- Informacje z Urzędu
- Młode talenty: Marysia Karolak
- OSP Skotniki

W połowie sierpnia Wioleta Głowacka
Wójt Gminy spotkała się z sołtysami.
Omówiono zasady działania Programu
Czyste Powietrze.
Sołtysi odebrali również terminale płat-
nicze, które ułatwią mieszkańcom
wpłaty podatku. 

Przed Pomnikiem Marszałka Józefa Piłsudskiego zgromadzili się mieszkańcy, zaproszeni goście i samorzą-
dowcy Gminy Zgierz. W 101. rocznicę Bitwy Warszawskiej uczczono pamięć żołnierzy poległych za ojczyznę.
Obok oficjalnej części uroczystości był również czas na piknik. Mieszkańcy mogli skorzystać z obecności żoł-
nierzy Wojska Polskiego, obejrzeć sprzęt wojskowy, zapytać o służbę w wojsku. Obchody święta zakończyły
się koncertem pieśni patriotycznych.

Rządowa Ustawa o wspieraniu termomodernizacji i remon-
tów oraz centralnej ewidencji emisyjności budynków na-
kłada  na właściciela budynku obowiązek zgłoszenia źródeł
ciepła, z których korzystamy w naszych domach. Właści-
ciele i zarządcy budynków, w których już istnieje źródło
ciepła i spalania paliw mają na to 12 miesięcy licząc od 1
lipca 2021 r. W budynkach nowo powstałych deklarację
trzeba złożyć w ciągu 14 dni. 
Zachęcamy do samodzielnego wypełnienia deklaracji, przez
system Centralnej Ewidencji Emisyjności Budynków
(CEEB). Można to zrobić korzystając z Profilu Zaufanego,
wchodząc na stronę https://zone.gunb.gov.pl/ 
Każdy z mieszkańców może wypełnić deklarację
w wersji papierowej i zostawić w biurze BOK Urzędu
Gminy Zgierz, ul. Łęczycka 4.
Samodzielne wypełnienie deklaracji nie wymaga specjalis-
tycznej wiedzy. Opiera się na informacjach zamieszczonych
na tabliczce znamionowej pieca lub w dokumentacji tech-
nicznej kotła. Jeżeli w gospodarstwie domowym znajduje się
więcej niż jedno źródło ogrzewania, należy podać informacje
odnoszące się do każdego z nich.

Zgłoś 

wykorzystanie 
źródeł ciepła 

w twoim domu

Certyfikaty Marki Lokalnej 
wręczone
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Połowa lipca przyniosła gwałtowne zja-
wiska pogodowe, burze i nawałnice z
silnym deszczem i gradem, a w rezulta-
cie połamane drzewa, zerwane sieci
energetyczne. Skutki załamania pogody
mieszkańcy wielu miejscowości odczu-
wali jeszcze przez co najmniej kilkana-
ście dni.

Jeszcze 15 lipca, zaraz po
nocnych nawałnicach, Wio-
leta Głowacka Wójt Gminy
Zgierz powołała stałą komisję
do spraw szacowania strat
w gospodarstwach domo-
wych spowodowanych zda-
rzeniami noszącymi
znamiona klęski żywiołowej.
Wójt Gminy spotkała się
z najbardziej poszkodowa-
nymi mieszkańcami. 
Pracownicy Urzędu Gminy
i Gminnego Ośrodka Pomocy
Społecznej na bieżąco przyj-
mowali zgłoszenia i wyjeż-
dżali w teren, aby oszacować
straty i udzielić wsparcia
mieszkańcom.

Gminny Zakład Komunalny monito-
rował sytuacje na stacjach wodociągo-
wych, tam, gdzie brakowało energii,
korzystano z awaryjnego zasilania agre-
gatami prądotwórczymi, aby zapewnić
ciągły dostęp do wody. Pracownicy GZK
na bieżąco porządkowali drogi z połama-
nych gałęzi i konarów.

Jednostki OSP z gminy Zgierz wyjeż-
dżały kilkakrotnie z interwencjami,
do powalonych drzew, w miejsca zerwa-
nych linii energetycznych.
Referat Ochrony Środowiska i Rolnictwa
wydawał bez zwłoki pozwolenia na usu-
nięcie  połamanych lub wyrwanych pod-
czas burz drzew. 

- Dziękuję sołtysom i wszystkim miesz-
kańcom, którzy włączyli się w pomoc
w usuwaniu skutków wichury. Strażakom
za czujność i dyspozycyjność w czasie
kiedy byli potrzebni mieszkańcom – po-
wiedziała Wioleta Głowacka Wójt
Gminy Zgierz.

[AK]

Po nawałnicach

foto: Powalone drzewa powodowały uszkodzenia i straty

Remont chodnika 
w Grotnikach
Przebudowa chodnika dla pieszych przy
ul. Brzozowej poprawi bezpieczeństwo
mieszkańców poruszających się chodni-
kiem. Poprzedni chodnik zupełnie nie na-
dawał się do użytku.

Monitoring 
w centrum Białej
W centrum Białej zostało zamontowanych
5 kamer na budynkach użyteczności pub-
licznej. Są to kamery o rozdzielczości
5 megapikseli z rejestratorem. 
– Cieszymy się, że kamery już działają.
Mieszkańcy wielokrotnie podnosili ten
temat na zebraniach. Bezpieczeństwo jest
bardzo ważne – podkreśla sołtys Piotr Na-
wrocki

Szkoła w Białej
Trwają prace na terenie szkoły. Budynek
zostanie ocieplony. Będzie wymieniony ko-
cioł co. i wstawione nowe okna, a ponadto
w ramach robót elektrycznych szkoła zyska
m.in.: instalację odgromową i uziemiającą.
Zostanie również zamontowane oświetlenie
awaryjne. Wartość inwestycji to ponad
644.000,00 zł

Będzie oszczędniej w szkołach 
w Białej i Szczawinie

Co nowego w inwestycjach?

Szkoła w Szczawinie
Budynek zostanie ocieplony. Zostaną wy-
konane roboty sanitarne, m. in. centrale
wentylacyjne. Przewiduje się wykonanie
instalacji elektrycznych, w tym m.in.:
instalacji odgromowej i uziemiającej.
Wartość prac to  ok. 1.568.000,00 zł

DOFINANSOWANO ZE ŚRODKÓW BUDŻETU PAŃSTWA
Rządowy Fundusz Inwestycji Lokalnych

Przebudowa drogi gminnej Nr 120376E w miejscowości Biała 
ul. Piaskowa

DOFINANSOWANIE ponad 294.000,00 zł
CAŁKOWITA WARTOŚĆ: ponad 303.000,00 zł

Celem głównym jest poprawa efektywności energetycznej w budynkach użyteczności
publicznej Gminy Zgierz. Po wykonaniu inwestycji zmniejszą się koszty zużycia energii
oraz spadnie emisja gazów cieplarnianych. 
Prace w obydwu szkołach są realizowane w ramach zadania inwestycyjnego: „Termo-
modernizacja budynków użyteczności publicznej w gminie Zgierz”.
Inwestycja jest realizowana w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego Woje-
wództwa Łódzkiego na lata 2014-2020. Projekt jest realizowany w ramach Zintegro-
wanych Inwestycji Terytorialnych
Całkowita wartość projektu: 2 450 000,00 zł
Kwota dofinansowania: 1 693 089,42 zł.

Droga gminna została przebudowana na
około 300 metrach, od skrzyżowania
z drogą wojewódzką Nr 702. Droga do-
finansowana jest z Rządowego Fundu-
szu Inwestycji Lokalnych.

Ulica Piaskowa w Białej 
z nową nawierzchnią

Nowe lampy świecą 
w Emilii, Kęblinach i Rosanowie

W całości z budżetu gminy została sfinanso-
wana inwestycja oświetlenia w Emilii
w ulicy Modrzewiowej. Na odcinku około
450 m wykonawca położył kabel i posado-
wił 12 słupów z lampami. Koszt inwestycji
to ponad 62.000,00 zł.

Lampy świecą też w Kęblinach na ul.
Obrońców 1939 r. Na ponad 200 m został
ułożony kabel i stanęło 5 słupów z lampami.
Wartość inwestycji to ponad 39.000,00 zł.
Oświetlenie sfinansowano w całości z bu-
dżetu gminy.

W Rosanowie powieszono 6 lamp na ist-
niejących słupach w ul. Teresy, od ul. Po-
przecznej w stronę stadionu. Zakup i montaż
lamp realizowała PGE Obrót S.A. w ramach

umowy na konserwację oświetlenia ulicz-
nego. 

Wszystkie lampy oświetleniowe są ener-
gooszczędne, wykonane w technologii led.

Ku końcowi zbliżają się prace w szkole
w Dąbrówce Wielkiej. Przeprowadzono
termomodernizację budynku z ociepleniem
ścian, częściową wymianą okien i wymianą
drzwi. Docieplono strop. Zmodernizowana
została także instalacja co. Wokół budynku
wykonano opaskę betonową oraz obróbki
blacharskie. Wewnątrz budynku wyremon-
towane zostały schody. Budynek zyskał
nową elewację. Całość inwestycji to
768.000,00 zł. Inwestycja jest dofinanso-
wana ze środków WFOŚiGW w Łodzi: 413
417,00 zł, w tym z pożyczki 124 026,00 zł,
z dotacji 289 391,00 zł.

Pięknieje szkoła w Dąbrówce Wielkiej

Na bieżąco sprawdzane są postępy prac w inwestycjach prowadzonych
na terenie szkół gminy Zgierz. W sierpniu Wioleta Głowacka Wójt Gminy
Zgierz odwiedziła szkoły w Dąbrówce Wielkiej, Szczawinie i Białej.
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Wszyscy mieszkańcy mogą skorzystać
z bezpłatnej pomocy w przygotowaniu
wniosku o dofinansowanie w ramach
Programu Czyste Powietrze. 

Składanie i pomoc w wypełnianiu
wniosków o udzielenie dotacji:
Gminny Punkt 
Konsultacyjno - Informacyjny 
programu “Czyste Powietrze”
działa w Biurze Obsługi Klienta.
Urząd Gminy Zgierz
ul. Łęczycka 4
tel. 42 716 25 15 wew. 333
e-mail: powietrze@gmina.zgierz.pl

Wnioski można tez składać papierowo
i elektronicznie przez Portal Benefi-
cjenta 
www.wfosiw.lodz.pl
Zakładka “Czyste powietrze”
Portal Beneficjenta (utworzenie konta
Beneficjenta przy pomocy adresu mai-
lowego i numeru PESEL).
- tylko elektronicznie Profil Zaufany
poprzez gov.pl
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Zawodnikom na starcie rajdu kibicowała
Wioleta Głowacka Wójt Gminy - To
wspaniałe, że w taki aktywny sposób spę-
dzacie Państwo czas z dziećmi, pomaga-
jąc innym, którzy potrzebują wsparcia -
powiedziała podczas odprawy rodzinnej
części rajdu.

Wioleta Głowacka Wójt Gminy ode-
brała również podziękowania za
pomoc w organizacji i serce oka-
zane dzieciom, od Joanny Padu-
szyńskiej Prezes Fundacji Słonie
na Balkonie.

Zwycięzcami rajdu byli
wszyscy, którzy wzięli w nim
udział. Całe wpisowe wpłacane
przez zawodników trafia do Fun-
dacji Słonie na Balkonie, opieku-
jącej się dziećmi, które przeżyły
traumę we wczesnym dzieciń-
stwie. 
Na liście startowej było ponad 400
osób z całej Polski. Znaleźliśmy
również zawodników z Grotnik,
Jedlicza B, Ustronia, Rosanowa,
Białej i Władysławowa.

Na zaproszenie Wiolety Gło-
wackiej Wójt Gminy Rajd
ItOrient odbył się na terenie
gminy Zgierz po raz drugi. W tym
roku bazą Rajdu była szkoła w Grotni-
kach. 

W obsługę rajdu włączyły się Panie
z Koła Gospodyń Wiejskich „Pod Bocia-
nami” z Ciosen, które przygotowały posi-
łek dla zawodników. - Jesteśmy na rajdzie

drugi raz. W ubiegłym roku, rajd odbył się
w Gminnym Centrum Kultury Sportu Tu-
rystyki i Rekreacji w Dzierżąznej, bardzo
nam się wtedy podobało, też przygotowy-
wałyśmy posiłek dla zawodników. To nie-
samowite, spotkać ludzi z innymi pasjami
– mówi pani Małgorzata Majchrzak, prze-
wodnicząca KGW „Pod Bocianami”

z Ciosen. Panie dokładają własną ce-
giełkę, pieniądze zebrane podczas rajdu
ze sprzedaży kawy i herbaty przekazują
Fundacji Słonie na Balkonie. 
Więcej o rajdzie: www.itorient.pl

[AK]

Rajd ItOrient w Grotnikach

foto: Wioleta Głowacka Wójt Gminy odebrała podziękowania 
od Joanny Paduszyńskiej Prezes Fundacji Słonie na Balkonie

Na piknik bezpieczeństwa w Rosanowie za-
prosiła dzieci Wioleta Głowacka Wójt Gminy
Zgierz. Bohaterowie Psiego Patrolu przyciąg-
nęli dzieci wraz z rodzicami z Rosanowa
i okolic.
Przez trzy godziny było co robić: tańce, kon-
kursy, skakanie na dmuchańcach, obowiąz-
kowa wata cukrowa i lody, wielkie bańki
mydlane i figurki z balonów. 

Przede wszystkim edukacja dla dzieci.
W ramach plenerowego przedstawienia boha-
terowie dziecięcej kreskówki opowiadali, mię-
dzy innymi o skutkach nadużywania
telefonów komórkowych i spędzania czasu
w internecie. Hitem były pamiątkowe zdjęcia
z postaciami z Psiego Patrolu Marshallem
i Chasem. „Przytulasom” i uściskom z ma-
skotkami nie było końca. 

Podczas Pikniku wielu dorosłych skorzys-
tało, z możliwości spisania się w ramach Na-
rodowego Spisu Ludności i Mieszkań 2021.
Rachmistrz spisowy, na miejscu pomagał
mieszkańcom wypełniać formularze spisowe.   

Pełne ręce roboty mieli Strażnicy Miejscy
ze Zgierza, którzy znakowali rowery wszyst-
kim chętnym. Takie oznakowane rowery
i inne pojazdy np.: wózki rowerowe, przy-
czepki rowerowe, wózki inwalidzkie, a nawet
hulajnogi, szybciej trafią do właściciela po-
jazdu w przypadku ich odzyskania po kra-
dzieży. Dziękujemy bardzo Straży Miejskiej
ze Zgierza za przyłączenie się do Pikniku.  

[AT]

Piknik dla dzieci w Rosanowie

Mieszkańcy i zaproszeni goście uczest-
niczyli 15 sierpnia w obchodach Święta
Wojska Polskiego w Białej. W hołdzie
pamięci dla żołnierzy, przedstawiciele
samorządu oraz goście złożyli kwiaty na
mogiłach poległych za ojczyznę na
cmentarzach parafialnych w Giecznie
i Białej oraz przy pomniku Marszałka
Józefa Piłsudskiego w Białej. W ko-
ściele pw. Świętych Apostołów Piotra i
Pawła w Białej została odprawiona uro-
czysta msza święta w intencji Ojczyzny. 

W uroczystościach wzięła udział
asysta kompanii honorowej 25 batalionu
dowodzenia 25 Brygady Kawalerii Po-
wietrznej z Tomaszowa Mazowiec-
kiego, której muzycznie towarzyszyła
Orkiestra Dęta działająca przy
GCKSTiR z/s w Dzierżąznej. Poczty
sztandarowe wystawiły jednostki OSP
z terenu gminy. Szkoły reprezentował
poczet sztandarowy SP z Białej oraz de-
legacja nauczycieli.

-Uczestniczę w kolejnych rocznicach
Święta Wojska Polskiego tutaj w Białej
przed pomnikiem Marszałka Józefa Pił-
sudskiego jako mieszkanka i szczęśliwie
nie znam innej Polski niż wolna Polska,
bez wojen. Dlatego w tym miejscu skła-

dam wyrazy hołdu wszystkim polskim
żołnierzom, którzy polegli zarówno
w Bitwie Warszawskiej, jak i na wielu
innych frontach walcząc o niepodległą
Polskę, a także wyrazy szacunku wszyst-
kim weteranom i kombatantom, którzy
o Polskę walczyli. Przyjmując dzisiejszą
refleksję, pozostaję z nadzieją, że nasz
Naród nie będzie musiał składać tak
wielkiej ofiary ze współczesnych i na-
stępnych pokoleń – powiedziała między
innymi Wioleta Głowacka Wójt Gminy
Zgierz podczas uroczystości Święta
Wojska Polskiego. 

Po części oficjalnej odbył się Piknik
rodzinny „Serce w plecaku”. Podczas
pikniku 25 Brygada Kawalerii Po-
wietrznej z Tomaszowa Mazowieckiego
zorganizowała pokaz statycznego
sprzętu, uzbrojenia wojsk oraz wysta-
wiła punkt promocyjny 25 Batalionu
Logistycznego. Panie z KGW pod Bo-
cianami z Ciosen przygotowały poczęs-
tunek. Na scenie wystąpił Zespół Artes
Ensemble z programem patriotycznym.

Uroczystości sfinansowane z budżetu
Gminy Zgierz, przygotowane przez
GCKSTiR z/s w Dzierżąznej  

[AK]

Święto Wojska Polskiego

Program 
Czyste Powietrze
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Sołtys Małgorzata Grabiszewska - Hof-
man, Stowarzyszenie Słowiczanki
Sołectwo zajmuje powierzchnię  ok.
509 ha.
Liczba mieszkańców -580 w tym ko-
biety - 293, mężczyźni 287
Liczba urodzeń - 6.
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Opracowano na podstawie:
Monika Cepli, Z dziejów Lućmierza, w: Zgierskie Zeszyty Regionalne tom
XI, Zgierz 2016
Maciej Wierzbowski, Korzenie Gminy Zgierz, Zgierz 2012
Więcej informacji: Na Ziemi Zgierskiej, nr 2/2000, „Wspomnienia rolnika
z Lućmierza Kolonii”; Na Ziemi Zgierskiej, nr 5/2000 „W Lućmierzu i Grotni-
kach”; Na Ziemi Zgierskiej nr czerwiec/lipiec 2013 „Odkrycie zbiorowej mo-
giły w Lesie Lućmierskim. Info o Słowiku - tablica solectwa Słowik
[opracowała AK]

W urzędowym wykazie nazw miejs-
cowości z 2015 r. :
Kania Góra jest jedna w całej Polsce.
Adolfowy są 4 
Dębniaki 22
Emilia tylko jedna w Polsce
Wiktorowów – 12
Zimna Woda – 27
Lućmierz – 1

Radny Rady Gminy Zgierz Krzysztof
Wiktorowski
Sołtys Grzegorz Nyczaj 
Powierzchnia sołectwa 449,8 ha
W skład sołectwa wchodzą miejscowości
Kania Góra, Adolfów, Dębniak
Liczba mieszkańców – 752 osoby
Kania Góra – 429 
w tym kobiet – 215 i mężczyzn 214. 
Urodziło się 5 dzieci
Adolfów – 205 w tym 97 kobiet
i 108 mężczyzn. 
Urodziło się 3 dzieci
Dębniak – 118 w tym 60 kobiet 
i 58 mężczyzn. 
Urodziło się 2 dzieci 

Radna Rady Gminy Zgierz Kinga Banasik
Sołtys Bogumiła Woźniak, 
Powierzchnia sołectwa – 166,63 ha
W skład miejscowości wchodzą:
Wiktorów i Zimna Woda
Liczba mieszkańców – 85
Wiktorów – 79, w tym kobiety36, 
mężczyźni 43
Zimna Woda – 6, w tym kobiety – 3, 
mężczyźni – 3. 
Liczba urodzeń - 1

Radna Rady Gminy Zgierz Marzena
Nemec, która pełni również funkcję sołtysa 
Powierzchnia sołectwa 204,4 ha
Liczba mieszkańców -383 osoby, 
w tym kobiety – 188 i mężczyźni 195.
Liczba urodzeń – 2

Z cyklu nasze sołectwa

Słowik

Sołectwo Wiktorów. W skład sołectwa wchodzą dwie wsie
Wiktorów i Zimna Woda. Obydwie miejscowości należały do
majątku Lućmierz. Starsza jest Zimna Woda. Spis z początku
XIX w. podaje, że w miejscowości był 1 dom i 11 mieszkań-
ców. Pod koniec XIX w. osada liczyła 10 domów i 97 miesz-
kańców. Informacje z 1929 r. podają, że w Zimnej Wodzie były
aż 2 młyny: P. Bera i J. Dolińskiego
Z tego czasu pochodzi osada Wiktorów z folwarkiem. We wsi
mieszkało 81 mieszkańców w 5 domów, a folwark składał się z
2 domów i 11 mieszkańców. 
Wiadomo, że w 1933 r. wieś i kolonia Wiktorów oraz Zimna
Woda - wieś i osada młyńska należały do gminy Lućmierz w
powiecie łódzkim. 

Kania Góra

Emilia

Lućmierz
Sołtys Dorota Szulc
Powierzchnia sołectwa - 1576,16 ha
W skład sołectwa wchodzą miejscowo-
ści: Lućmierz i Lućmierz Las
Liczba mieszkańców
Lućmierz – 251 w tym kobiety 146, męż-
czyźni – 105, urodziła się 2 dzieci
Lućmierz Las – 37, w tym – 21 kobiet i
16 mężczyzn

Wiktorów

Kania Góra. Odnalezione ślady osadnictwa pochodzą
z IX wieku, są jednymi z najstarszych na terenie gminy
Zgierz. Niestety niewiele jest informacji o samej wsi.
W „Korzeniach Gminy Zgierz” p. Macieja Wierzbow-
skiego czytamy że wieś pochodzi z początku XIX wieku.
”(…) Wieś prywatna Kania Góra, leżąca w parafii
Modlna, liczyła 2 domy i 29 mieszkańców (…). Nazwa
wsi prawdopodobnie pochodzi od nazwiska Kania. His-
toria pisana majątku do którego należały wsie Kania Góra
i Adolfów sięga lat dwudziestych XIX w.  Wówczas wła-
ścicielem Słowika był Onufry Starzyński (do niego nale-
żał Ozorków). W 1827 r. przypadły Emilii ze
Starzyńskich Kaweckiej. Wiadomo, że w 1829 r. utwo-
rzyła ona kolonię Emilia (nazwa wsi odimienna dość po-
pularna w ówczesnych czasach, być może nazwa
Adolfów również pochodzi od imienia). Dębniak razem
z Kanią Górą wchodziły kiedyś w skład majątku Ciosny.

(Podajemy liczbę mieszkańców –
stan według zameldowania. 
Liczba urodzeń na 100 urodzeń w
całej gminie Zgierz w 2020 r.)

W skład dzisiejszego sołectwa Lućmierz wchodzi 
Lućmierz i Lućmierz Las.
Lućmierz Królewski, taką nazwę nosiła wieś w zapiskach z
1391 r. Zarządzał nią wójt Wojciech. „(…) W XIV w. wieś
przeszła lokacje na prawie niemieckim, początkowo była
ulokowana na polanie śródleśnej. Na mapach z XVIII w.
widać, że wieś została podzielona na trzy osady: Lućmierz
z folwarkiem (współcześnie Lućmierz – Ośrodek), osadę
Karczmarską (okolice dzisiejszego przystanku) oraz osadę
Hutniczą (kiedyś Lućmierz – Kolonia). Jednym z najważ-
niejszych budynków jest zbudowany między XVI a XVIII w.
folwark z dworem (obecnie w prywatnych rękach). W 1830
r. dobra lućmierskie nabył Wilchelm Werner, właściciel far-
biarni sukna w Ozorkowie i Zgierzu oraz od 1838 r. wspól-
nie z bratem Bogusławem budowniczy i właściciel cukrowni
w Leśmierzu. Werner przekształcił rolniczą wieś w przemy-
słową. Przebudował też drewniany dworek na murowany.
Po śmierci Wilhelma Wernera w 1842 r. cały majątek prze-
jęła jego żona Matylda z dziećmi Anną i Henrykiem. Córka
Matyldy i Wilhelma Wernerów - Anna Werner wyszła za
mąż w 1854 r. za Karola Wilhelma Scheiblera, wnosząc do
małżeństwa pokaźny posag (dobra w Lućmierzu i Leśmie-
rzu). Po śmierci męża przejęła znaczną część jego majątku
i stała się, w tamtym czasie, jedną z najbogatszych kobiet
w Europie.
Kolejnym właścicielem Lućmierza był syn Anny – Karol Wil-
helm Scheibler. Do niego w 1897 r. należało przedsiębior-
stwo akcyjne „Leśmierskie Towarzystwo Przemysłowe”. W
ramach przedsiębiorstwa na terenie Lućmierza otwarto
dwa browary i gorzelnie. Firma padła w 1905 r., nie wytrzy-
mała konkurencji. Właściciel dóbr ludźmierskich był rów-
nież założycielem Łódzkich Wąskotorowych Kolei
Dojazdowych, tj. tramwajów podmiejskich.
W czasie wojny majątkiem zarządzali, zmieniając się co
jakiś czas, oficerowie niemieccy, którzy do folwarku byli kie-
rowani z frontu wojennego na odpoczynek. 
Mieli oni do dyspozycji sprzęt i miejscowych rządców, któ-
rzy znali tą ziemię i gospodarzyli na niej. 
Czasy okupacji były trudne dla mieszkańców okolicznych
wsi. W 1941 r. Niemcy wydali zarządzenie o łączeniu gos-
podarstw mniejszych w większe. Mężczyźni otrzymywali
nakaz pracy w majątku Lućmierz.   
Po II wojnie światowej dworek i folwark stały się własnością
państwową. W 1953 r. powstało Państwowe Gospodarstwo
Rolne. W 1959 r. zakład przeniesiono do Bratoszewic, a w
1968 r. powrócił do Lućmierza. Z tego okresu pochodzą
bloki mieszkalne dla pracowników zakładu.
Aż do 1989 r. na terenie wsi funkcjonowała studencka stad-
nina koni z ośrodkiem jeździeckim.

Wracając do miejscowości Emilia należącej do majątku
Słowik. Słownik Geograficzny Królestwa Polskiego
z 1881 r. wymienia Emilię jako kolonię leżącą w gminie
Lućmierz parafii Ozorków, w której w roku 1889 było 35
gospodarstw. Jak pisze p. M. Wierzbowski „(…) Należy
przypuszczać, że Emilia powstała jako kolonia w czasie
reformy pouwłaszczeniowej. Być może wiązało się to
z postępującym wyrębem lasów dla potrzeb Zgierza
i Łodzi. Potwierdzeniem tej teorii jest fakt, iż na mapach
z końca XVIII w. pomiędzy Lućmierzem, a Słowikiem
jest właśnie ogromny kompleks leśny. 

Słowik. Z początku wieku XVI pochodzą informa-
cje, iż wieś nosiła nazwę Sliwnykj w parafii Solca.
Rozwój Słowika to wiek XVIII, kiedy to Jan Szcza-
wiński osadza tu olędrów - czyli osadników holen-
derskich. W 1827 r. istnieją już 32 domy
prawdopodobnie wzdłuż pierwotnej “szosy łęczyc-
kiej”. Informacja o szkole w Słowiku pochodzi
z 1819 r. Na początku XIX w. Słowik należał do Sta-
rzyńskich właścicieli Ozorkowa. Istnieje również fol-
wark Słowik, w którego skłd pierwotnie wchodziła
Emilia i Adolfów. Nazwiska gospodarzy z tego
okresu to: Wentland, Matz, Glesman, Schwandt,
Buch, Lepke, Arendt, Ryx, Klich, Lejman, Muller,
Ziebardt, Ganzke, Wize, Elke, Marcinkowscy, Ja-
ster, Olczak, Tomczak, Goś, Miksa, Stolarczyk, Ko-
łodziejczk, Kucharscy czy Sadowscy. W 1889 r.
wieś liczy 382 mieszkańców. We wsi znajduje się
karczma. W 1929 r. Gucman prowadzi piwiarnie, a
Wojciech Konrad, ktry przybył ok. 1905 r. ze
wschodnich Prus jest kowalem. 
Przed pierwszą wojną działała szkoła z językiem
niemieckim.W 1918 r. powołana została dwukla-
sowa, Polska Szkoła Elementarna. W 1967 r. od-
dano do użytku nowy budynek obecnej szkoły im.
H. Sienkiewicza.

Bogumił Woźniak

Kinga Banasik

Grzegorz Nyczaj

Krzysztof Wiktorowski
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Pan Krzysztof Zatorski – trener młodzieży
i nauczyciel wychowania fizycznego
w Szkole Podstawowej w Szczawinie.
W tym roku świętuje jubileusz 35-lecia
pełnienia funkcji Prezesa Ludowego
Klubu Sportowego – Start Szczawin. To
niemal połowa czasu, od kiedy istnieje
Klub. Jak mówi Prezes Zatorski, bywało
różnie, ale… „- Jestem dumny z obecnej,
młodej, zdolnej i ambitnej kadry. Widzę
chęci i przywiązanie drużyny oraz
ogromną radość z gry”.

Jest Pan Prezesem od 35 lat, jak zmie-
niał się LKS w tym czasie?
- Największe zmiany, jakie nastąpiły to na-
danie wszystkim wiejskim klubom osobo-
wości prawnej. Na przełomie XX i XXI z
ludowych zespołów staliśmy się Ludo-
wymi Klubami Sportowymi, z własnymi
statutami zarejestrowanymi w sądzie wo-
jewódzkim, a potem w powiecie. Każdy
klub uzyskał niezależność i autonomię.
Kluby same występują o środki na działal-
ność i indywidualnie się z nich rozliczają.
Drugą zmianą, o ile nie największą, są lu-
dzie. Przez te 35 lat mojej działalności
obecna drużyna jest czwartym pokoleniem
piłkarskim, z którym współpracuję. Przez
ten okres przewinęły się setki młodych
ludzi, niektórzy byli na sezon, dwa na pięć
i dziesięć lat. Absolutni rekordziści to gra-
jący ponad 25 lat Zbyszek Jóźwiak i An-
drzej Dyszerowicz ze stażem ponad
dwudziestoletnim Mariusz Bełdziński,
Włodek Górecki, Czarek Królikowski,
Mietek Partycki, Marcin Przewoźnik, Da-
niel Rosińki, Jarek Miśkiewicz oraz ja,
który zaliczam się do tej grupy.
Co cieszy Prezesa Klubu Sportowego?
- Start Szczawin to klub z 72-letnią trady-
cją nieprzerwanej działalności sportowej.
Bywały  trudne chwile, kiedy groziło nam
wycofanie z rozgrywek, ze względów
czysto piłkarskich. Brakowało nam wtedy

chętnych do gry, lecz udało nam się prze-
trwać ten okres, co uważam za duży suk-
ces osobisty i wszystkich tych osób, które
były ze mną i mogłem na nich liczyć. Ten
czas już za nami.Dzisiaj jestem dumny
z obecnej młodej, zdolnej i ambitnej kadry.
Widzę chęci i przywiązanie do drużyny
oraz ogromną radość z gry. 
Jest Pan też wychowawcą dzieci i mło-
dzieży. Z czego jest Pan dumny w pracy
z młodymi sportowcami?
- Praca z młodzieżą zarówno tą najmłod-
szą, jak i starszą wymaga dużej elastycz-
ności i indywidualnego podejścia. Taki
proces nazywam „układaniem”. Trwa on
przeciętnie do jednego roku. Wtedy poz-
najemy się w nowych i różnych sytua-

cjach. Stawiam wyzwania i daję
możliwość indywidualnego ich rozwiąza-
nia. Większość zadań jest w formie zaba-
wowej, co pozwala systematycznie
wdrażać do pracy treningowej. Niektórzy
rezygnują, ale z tymi, którzy zostają za-
czynamy się dobrze rozumieć i bawić tre-
ningiem, mimo ciężkiej pracy. Buduje się
wzajemna więź i dobra atmosfera, co spra-
wia, że trening staje się przyjemnością dla
obydwu stron. 
Kto przychodzi grać w klubie?
- W zespole średnia wieku wynosi 24 lata,
a nasi piłkarze są mieszanką młodości z
doświadczeniem.W Drużynie mamy praw-
dziwą perełkę. Symbolem naszej drużyny

jest Jarek Markiewicz, który jest związany
z LKS Szczawin od ponad dwudziestu lat.
Mimo swoich 45 lat, gra w składzie i daje
przykład młodszym kolegom, że nie wiek
ale radość z tego co się robi daje energię
do działania. Część grających jest ze
Szczawina, niektórzy przeprowadzili się i
mieszkają w okolicznych miejscowo-
ściach, a kilku zawodników dojeżdża ze
Zgierza. W krótkim czasie zespół skonso-
lidował się i wszyscy czują się związani ze
Szczawinem.
Co jest najważniejsze dla drużyny?
- Bardzo ważne dla drużyny są wyniki. W
tym sezonie zajęliśmy 6. miejsce, tuż za
czołówką, która walczyła o awans do A
klasy. Integracje drużyny widać również

podczas różnych prac związanych z utrzy-
maniem boiska, porządkowaniem szatni,
przygotowaniem krzeseł dla widzów. I
najważniejsze! Cały zespół, wspólnie,
przygotował niespodziankę dla drużyny.
Kupili ciągniko-kosiarke, którą odebrałem
jako prezent na moje 35-lecie prezesury.
Maszyna ułatwi nam utrzymać boisko w
należytym stanie. Drużyna zorganizowała
piknik na zakończenie sezonu z wyborem
pięciu najlepszych piłkarzy oraz mecz z
oldbojami Szczawina, zakończył się on
współnym grilowaniem. Na pewno nie by-
łoby możliwe zrealizowanie tylu przed-
sięwzięć i sukcesów gdyby nie osoby z
zarządu klubu: Marek Gagis wiceprezes,

grający trener mający świetny kontakt z
zawodnikami; Daniel Rosiński wiceprezes
od spraw organizacyjnych oraz prawa ręka
trenera; Marcin Matusiak kierownik
klubu, mający ogromny autorytet wśród
młodzieży. Ogromnie cieszę się, że docze-
kałem się wspaniałej grupy sportowców i
jednocześnie działaczy, która kontynuuje
sportową tradycje klubu, którego historia
rozpoczęła się w 1949 roku. Jego założy-
cielami byli Janusz Kupis, Feliks Markie-
wicz, Marian Jędrzejczak.
Z kim LKS Szczawin chciałby się zmie-
rzyć?
- Mierzymy siły na zamiary, znamy swoje
miejsce w szyku ale mamy satysfakcję, że
w najlepszym naszym występie w tej run-
dzie z liderem Huraganem Swędów mimo
porażki 1:2 losy meczu ważyły się do
ostatniej minuty. To od nas zależał awans
Huragana do wyższej klasy. Być może na
kolejny jubileusz klubu zaprosimy jakąś
markową drużynę na towarzyskie spotka-
nie z okazji jubileuszu, tak jak to miało
miejsce na pięćdziesięciolecie, kiedy to
gościliśmy oldbojów ŁKSu z trenerem
Leszkiem Jezierskim. 
Jakie ma Pan sportowe plany na przy-
szłość?
- Niewątpliwie ustabilizowanie gry naszej
drużyny na równym, wysokim poziomie w
obecnej klasie rozgrywek, bo oprócz bar-
dzo dobrych występów były też wpadki.
W przyszłości zawalczymy może o klasę
wyżej, ale to zadanie zostawiam już trene-
rowi i zawodnikom. 
[AK]
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Najważniejsze są chęci 
i radość z gry       

Sylwetki mieszkańców Gminy Zgierz

Krzysztof Zatorski
Z historii LKS Start Szczawin 
Ludowy Klub Sportowy
– Szczawin zarejestro-
wano w Urzędzie Powia-
towym w Brzezinach w
1949 r. Pierwszym pre-
zesem wybrano Janusza
Kupisa. Pierwsze mecze rozgrywano na
boisku w pobliskim Jeżewie. Drugim pre-
zesem klubu był Marian Jędrzejczak. 
Od 1978 r. zespół LZS Start – Szczawin
rozgrywa turnieje na nowym boisku przy
wjeździe do Szczawina od strony Zgierza.
W ciągu 72 lat działalności Zespół brał
udział w rozgrywkach sportowych od klasy
C do A. 
W LZS karierę rozpoczynał dwukrotny
olimpijczyk, reprezentant Polski w hokeju
na lodzie Jan Stopczyk. 
Od 1986 roku Prezesem Zarządu LKS
Start Szczawin jest Krzysztof Zatorski

W połowie sierpnia Gmina Zgierz otrzy-
mała dotację celową na dofinansowanie
zadań własnych gminy w zakresie reali-
zacji małych projektów w sołectwach.
Wśród wniosków sołectw, które otrzymały
dofinansowanie w ramach naboru „So-
łectwo na plus”  znalazły się: 
Sołectwo Śladków Górny – projekt
„Nasza strażnica – nasza świetlica”, nie-
wielki remont i zakup wyposażenia –
meble, artykuły gospodarstwa domowego
i AGD. Wartość projektu 10.000 zł.

Sołectwo Biała – projekt „ Aby było zie-
lono – zagospodarowanie działki gminnej
w miejscowości Biała (Plac Stary
Rynek)”. Wartość projektu 10.000 zł.
Sołectwo Grotniki – projekt „Na ratunek
serc”. Zakup defibrylatora. Wartość pro-
jektu 9.950 zł.
Sołectwo Wypychów – projekt Warsztaty
kulinarne – „Smaczne i zdrowe”. Doposa-
żenie kuchni przy świetlicy wiejskiej
w Wypychowie. Wartość projektu 10.000 zł.
Sołectwo Skotniki – projekt  „Dostoso-

wanie sali OSP Skotniki do współczes-
nych standardów miejsc spotkań poprzez
instalację klimatyzacji”. Zakup i instalacja
dwóch klimatyzatorów. Wartość projektu
10.000 zł.
Sołectwo Kębliny – projekt “Wyposaże-
nie świetlicy wiejskiej w Kęblinach.
Zakup moskitiery, rolety, stołu i krzeseł”.
Wartość projektu 10.000 zł.

Sołtysi i mieszkańcy zgłosili pomysły,
teraz projekty będą realizowane i rozli-
czane przez Gminę Zgierz. 

Dla komisji oceniającej jednym z waż-
nych czynników było wykazanie w reali-
zacji przedsięwzięć pracy własnej

mieszkańców sołectwa. Komisja brała też
pod uwagę współpracę z innymi instytu-
cjami oraz uzasadnienie, że pomysły
przedstawione do realizacji są potrzebne
lokalnej społeczności. 
- Życzę wszystkim mieszkańcom wymie-
nionych Sołectw, aby realizacja pomysłów
przyniosła oczekiwane efekty  – powie-
działa Wioleta Głowacka Wójt Gminy
Zgierz.

[AK]

Gmina Zgierz zrealizuje projekty dla sołectw

foto: Zawodnicy i kadra LKS Start Szczawin
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Do wniosku o zwrot podatku akcyzowego
należy dołączyć: 
1) faktury VAT (lub ich kopie po okazaniu
oryginałów pracownikowi Urzędu Gminy
Zgierz) stanowiące dowód zakupu oleju
napędowego w okresie od 1 lutego 2021
r. do 31 lipca 2021 r.
2) w przypadku ubiegania się przez pro-
ducenta rolnego o zwrot podatku w odnie-
sieniu do bydła należy dołączyć
dokument wydany przez kierownika biura
powiatowego Agencji Restrukturyzacji
i Modernizacji Rolnictwa zawierający in-
formacje o liczbie dużych jednostek prze-
liczeniowych bydła będącego
w posiadaniu producenta rolnego, w od-
niesieniu do każdej siedziby stada tego
producenta, w ostatnim dniu każdego
miesiąca roku poprzedzającego rok, w
którym został złożony wniosek o zwrot
podatku, ustalonej z uwzględnieniem
wartości współczynników przeliczenio-
wych sztuk bydła na duże jednostki prze-
liczeniowe określonych w załączniku do
ustawy, na podstawie danych zawartych
w rejestrze zwierząt gospodarskich ozna-
kowanych, o którym mowa     w rozdziale
2 ustawy z dnia 2 kwietnia 2004 r. o sys-
temie identyfikacji i rejestracji zwierząt
(t.j. Dz. U. z 2020 r. poz. 2001).

W 2021 roku stawka zwrotu podatku
akcyzowego zawartego w cenie oleju na-
pędowego wykorzystywanego do produk-
cji rolnej ustalona została w wysokości
1,00 zł na 1 litr oleju zgodnie z przepisami
rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 18
grudnia 2020 r. w sprawie stawki zwrotu
podatku akcyzowego zawartego w cenie
oleju napędowego wykorzystywanego do
produkcji rolnej na 1 litr oleju w 2021 r.
(Dz. U. z 2020 r., poz. 2435).

Zwrot podatku akcyzowego wypłacany
będzie w terminie 1-29  poździernika
2021 r.
Do wniosku należy dołączyć informację
o udzielonej pomocy publicznej innej niż
de minimis.
Wniosek o zwrot podatku akcyzowego
można pobrać w Urzędzie Gminy Zgierz
w Biurze Obsługi Klienta na stanowisku
nr 3 lub 4 lub na stronie internetowej
www.gminazgierz.pl

na podstawie informacji 
Referatu Ochrony Środowiska 

i Rolnictwa
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Przypominamy, wnioski 
o zwrot podatku akcyzowego można składać 

w terminie do 31 sierpnia 2021 roku

Nie spisałeś się jeszcze?  Nie zwlekaj!
Spis trwa tylko do 30 września 2021 r.
Możesz spisać się w Urzędzie Gminy
Zgierz, w godzinach pracy Urzędu.
Pomocy udzieli Ci Gminne Biuro Spi-
sowe.
Telefony kontaktowe do Gminnego
Biura Spisowego:
1) w godzinach pracy Urzędu: 

42-716-25-15 wew. 232 i 226,
2) po godzinach pracy urzędu 

– od poniedziałku do piątku 
(do godz. 20:00): 609-315-725.

Gminne Biuro Spisowe organizuje rów-
nież mobilne punkty spisowe na tere-
nie gminy, o czym wcześniej
powiadamia mieszkańców. Najbliższy
mobilny punkt - 26 sierpnia w Ła-
giewnikach Nowych.
Spisu możesz również dokonać przez
Internet na stronie spis.gov.pl  lub dzwo-

niąc na infolinię spisową na numer 
22 279 99 99.
Jeżeli nie skorzystasz z żadnej z tych
metod, spodziewaj się telefonu od rach-
mistrza z numeru 22 828 88 88 lub
z numeru  infolinii spisowej 22 279 99 99.
Od 23 czerwca 2021 r. rachmistrzowie
spisowi mogą również przeprowadzać
wywiady bezpośrednie.
Tożsamość rachmistrza można zweryfi-
kować przez:
1) specjalnie przygotowaną aplikację 

dostępną na stronie
https://rachmistrz.stat.gov.pl/

2) kontakt z infolinią spisową 
pod numerem 22 279 99 99.

Udział w Narodowym Spisie Po-
wszechnym jest obowiązkowy.  Za od-
mowę udziału w spisie może zostać
nałożona kara grzywny.  

info: Gminne Biuro Spisowe

Trwa Narodowy Spis Powszechny 
Ludności i Mieszkań!

Urząd Gminy Zgierz przypomina, że
zgodnie z art. 6 ust. 1 ustawy z dnia 13
września 1996 o utrzymaniu czystości i
porządku w gminach ( Dz. U.  z 2020 r.
poz. 1439 ze zm.) właściciele nierucho-
mości (niezamieszkałych), którzy po-
zbywają się odpadów komunalnych i
którzy nie są obowiązani do ponoszenia
opłat za gospodarowanie odpadami ko-
munalnymi na rzecz gminy, mają obo-
wiązek udokumentowania korzystania
z usług wykonywanych przez przed-
siębiorcę odbierającego odpady ko-
munalne od właścicieli
nieruchomości. 

Do nieruchomości niezamieszkałych,
czyli takich, na których nikt nie
mieszka, a wytwarzane są odpady ko-
munalne zalicza się np.: budynki uży-
teczności publicznej, placówki
oświatowe, lokale handlowe, gastrono-
miczne, biurowe, zakłady rzemieślnicze,
usługowe, produkcyjne, targowiska,
cmentarze itp. 

Dopuszcza się w przypadku prowa-
dzenia w części lokalu mieszkalnego
obsługi biurowej działalności gospodar-
czej uiszczanie opłaty za gospodarowa-
nie odpadami komunalnymi  w ramach
opłaty dotyczącej nieruchomości za-
mieszkałej. 

W sytuacji, gdy nieruchomość posiada
dwie części: przeznaczoną na cele
mieszkalne oraz przeznaczoną na dzia-
łalność gospodarczą, właściciele nieru-
chomości powinni zawrzeć odrębną,

dodatkową umowę na wywóz odpadów
komunalnych niewytwarzanych w gos-
podarstwie domowym. Właściciele nie-
ruchomości mieszanych zobowiązani są
wobec powyższego do:
• Uiszczania opłaty w gminie za gospo-
darowanie odpadami komunalnymi – za
część dotyczącą nieruchomości za-
mieszkałej zgodnie ze złożoną deklara-
cją,
• Indywidualnego zawarcia umowy na
odbiór odpadów z podmiotem upraw-
nionym – na część nieruchomości nie-
zamieszkałej (na której prowadzona jest
działalność gospodarcza), a w przy-
padku gdy część niezamieszkała jest
wynajmowana, obowiązek zawarcia
umowy obejmuje podmiot najmujący
chyba, że umowa najmu lokalu stanowi
inaczej.
Przedsiębiorcy z terenu gminy Zgierz,
którzy do tej pory nie zawarli jeszcze
takiej umowy, zobowiązani są nie-
zwłocznie tego dokonać  i kopię tego
dokumentu przesłać  lub dostarczyć
do Urzędu Gminy Zgierz.
Jednocześnie przypominamy, że przed-
siębiorcom nie posiadającym umowy na
odbieranie odpadów komunalnych z od-
powiednią firmą grozi kara grzywny
(art. 10 ust. 2 ww. ustawy).

Referat Ochrony Środowiska 
i Rolnictwa

Serdeczne wyrazy współczucia
Rodzinie i Bliskim 

ŚP.
Krzysztofa Rogalskiego

wieloletniego pracownika 
Gminnego Zakładu 

Komunalnego

składają

Dyrektor i pracownicy 
GZK w Dąbrówce Wielkiej

Odpady komunalne - PRZEDSIĘBIORCY

SŁOWIK
Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej
ul. Gdańska 44
24 sierpnia 15:00 – 19:00
14 września 15:00 – 19:00

GIECZNO
Centrum Aktywizacji Społeczno-Kultu-
ralnej i Sportowej ul. Sportowa 3
27 sierpnia 10:00 – 14:00
10 września 14:00 – 18:00
24 września 10:00 – 14:00

GROTNIKI
Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej
ul. Brzozowa 23a
13 września 13:00 -17:00
27 września 9:00 – 13:00

SMARDZEW
Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej
ul. Podleśna 1 
13 września 9:00-13:00
27 września 13:00 – 17:00

Harmonogram dyżurów psychologa

Oferta materiału siewnego 
do wymiany na jesień 2021 r.

Pszenica - Euforia, Artist, Torpeda, 
Arkadia, Wilejka, Admont, Patras

Pszenżyto - Tadeus, Avokado, 
Meloman, Belcanto

Żyto - Dańkowskie Rubin, Inspector
Jęczmień - Jakubus
Jęczmień mieszańcowy - Hylona
Pszenica mieszańcowa - Hymalaya, 

Hybery, Hyvega
Żyto mieszańcowe - Berado, Vinetto, 

Serafino, Dolaro, Igor, Wyka - Rea
Przyjmujemy również zamówienia 
na ziemniaki.

TRANSPORT DO KLIENTA 
NA TERENIE  CAŁEJ GMINY

SKLEP OGRODNICZY GIECZNO
ul. Główna 25 A

Tel: 601 248 987; 42 717 84 64
E-mail: tabax@tabax.pl

Punkt Informacyjno – Konsultacyjny
w Białej ul. Kościelna 1

Po miesięcznej przerwie wznowione zostają porady i konsultacje indywidualne dla
osób uzależnionych i współuzależnionych od alkoholu. 

Punkt będzie czynny od  6 września  2021 r. 
w każdy poniedziałek w godzinach 12:00 – 15:00, 
(z wyjątkiem dni przypadających na dni wolne od pracy).
Dyżury pełni  Specjalista Psychoterapii  Uzależnień – mgr Ewa Kłosek 
Podczas spotkań realizowany jest program informacyjno – edukacyjny:   
1.Alkoholizm jako choroba rodziny,
2.Dysfunkcja rodziny z problemem alkoholowym,
3.Objawy współuzależnienia,
4.Objawy uzależnienia.

Serdeczne wyrazy współczucia

Panu 

Tomaszowi
Stańczykowskiemu

z powodu śmierci

Teścia 
składają

Wioleta Głowacka 
Wójt Gminy Zgierz,

Radni Rady Gminy Zgierz
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Młode talenty Gminy Zgierz

Marysia Karolak pochodzi z gminy
Zgierz, jej rodzinną miejscowością jest
Kania Góra. Podnoszenie ciężarów tre-
nuje od dwunastego roku życia. Spor-
towo jest związana z KKS Włókniarz
Konstantynów Łódzki, trenerem jest
Jerzy Jaśkowiak. Marysia ma na swoim
koncie wiele zwycięstw oraz ustanowione
rekordy Polski. Dwa z nich nie zostały
jeszcze pobite. Na początku czerwca, nie-
spełna osiemnastoletnia Maria Karolak
zdobyła srebrny medal podczas Mist-
rzostw Polski Seniorów i Seniorek w pod-
noszeniu ciężarów. Jeszcze w tym roku,
jesienią Maria ma szansę wystartować
na Mistrzostwach Europy.

- Zaczęło się od starszej siostry Magdy, a
właściwie od mamy. Mama szukała klubu,
który prowadzi zajęcia spor-
towe. Chodziło o sporty si-
łowe, bo Magda jest silna.
To mama trafiła na klub
KKS Włókniarz Konstanty-
nów Łódzki. W tym klubie
zaczynała Magda, a jeśli
ona, to czemu nie ja. Zaczę-
łam osiem lat temu we
wrześniu. Na początku to
były zajęcia z lekkoatletyki.
Rzut piłką, biegi, skoki, ćwi-
czenia techniczne z cięża-
rami.Podczas moich
pierwszych zawodów oce-
niane były właśnie tech-
niczne możliwości. Miałam
wtedy 12 lat. Rok później za-
częłam startować na Mist-
rzostwach Polski. To były
moje pierwsze ważne za-
wody. Wtedy też doznałam pierwszej kon-
tuzji – wspomina Marysia.

W wieku 14 lat Maria walczyła o złoto
w Mistrzostwach Polski. Odniosła wielki
sukces, stanęła na podium jako druga. 
- Kolejny rok, to moje postanowienie, że
pobiję rekord Polski i...pobiłam – mówi
Marysia - podniosłam 69 kg w rwaniu i w
dwuboju 146 kg. Następny był start na
Olimpiadzie Młodzieży, takie Mistrzostwa
Polski do 17 lat. Walczyłam o złoto. Zaję-
łam II miejsce, miałam wtedy 16 lat. 

Kolejny rok treningów to kolejne posta-
nowienie Marii, pobicie rekordu Polski.
- W ubiegłym roku pobiłam znowu rekord
Polski, na Ogólnopolskiej Olimpiadzie
Młodzieży połączonej z Mistrzostwami
Polski do 17 lat. Rekord wynosi 84 kg w
rwaniu; 102 kg w podrzucie i 186 kg w
dwuboju. Rekord rwania i dwuboju w tej
kategorii wiekowej nie zostały jeszcze po-
bite – mówi z dumą Marysia. W tym roku
Maria brała udział w Mistrzostwach Pol-
ski do 20 lat w Zamościu, w których za-
jęła I miejsce z wynikami: 83 kg w
rwaniu; 106 kg w podrzucie i 189 kg w
dwuboju.

Na początku czerwca startowała w
Mistrzostwach Polski Seniorów i Senio-
rek w Gdańsku. To zawody, w których
biorą udział zawodniczki w przedziale
wiekowym 16 – 35 lat. - Wracam zadowo-
lona z tych zawodów, zajęłam II miejsce –

podsumowuje Marysia.  
Młoda Zawodniczka ma szansę wystarto-
wać na Mistrzostwach Europy we wrześ-
niu tego roku. Zawody odbędą się tuż
przed 18. urodzinami Marysi. - Bardzo
lubię robić sobie prezenty na urodziny.
Kiedy miałam 15 lat, dokładnie podczas
swoich urodzin, 5 października, pobiłam
rekord Polski. Fantastyczne uczucie, kiedy
stoi się na najwyższym podium i słyszy
głos spikera, że to urodzinowy prezent.
Może tak będzie we wrześniu – wspomina
Marysia.
Inne plany na przyszłość. - Chciałabym
pobić rekord świata. Chciałabym być za-
pamiętana w sporcie, w podnoszeniu cię-
żarów – mówi Maria. 
Na pytanie, czy jest jakiś sportowy wzo-
rzec do naśladowania, Maria odpowiada,

że dla niej najważniejsza jest mama.
- Chcę być taka pracowita jak moja
Mama. Ja nie wiem, jak moja Mama wy-
chowała ósemkę dzieci! Mogę tylko od
Niej uczyć się cierpliwości i pracy – pod-
kreśla Marysia.
Czego można życzyć zawodnikom trenu-
jącym podnoszenie ciężarów? 
- Najważniejsze jest dla mnie wsparcie ro-
dziny, życzliwych osób, które mnie ota-
czają, trenera. A życzenia...jak najmniej
urazów, chęci do walki, spokojnej głowy,
wiary w siebie i swoje możliwości – mówi
Maria Karolak. 

Wysłuchała AK

foto: Marysia Karolak podczas zawodów

B E Z P Ł AT N E  P O R A D Y
P R A W N E

DLA
MIESZKAŃCÓW G MINY

ZGIERZ
Urząd Gminy Zgierz

ul .  Łęczycka 4

25 sierpnia 2021 
w godz. 9.30 – 14.30 

Rezerwacja terminów: 
Biuro Obsługi Rady Gminy Zgierz

tel. 42 716 25 15 w. 116

Szczegóły na www.gmina.zgierz.pl 
zakładka ADOPTUJ ZWIERZAKA

Akcja prowadzona w ramach „Programu
opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz
zapobieganiem bezdomności zwierząt na
terenie Gminy Zgierz w 2021 r.”

Literackie zdolności uczniów szkół z naszej
gminy ujawnił Profilaktyczny Konkurs Li-
teracki organizowany od kilku lat przez
Szkołę Podstawową im. Henryka Sienkie-
wicza w Słowiku pod Patronatem Wójta
Gminy Zgierz Pani Wiolety Głowackiej. 
Do konkursu zgłosiło się 33 uczniów.
Uczniowie mieli podjąć temat zdrowego
stylu życia, wystrzegania się tego, co pro-
wadzi do uzależnień, mogli także odnieść
się do bieżących zagrożeń.
Wyłoniono następujących laureatów:
I miejsce

Oliwier Stańczak , SP w Giecznie, kl. VI
II miejsce ex aequo
Joanna Sarna , SP w Słowiku, kl. VI
Martyna Sołtysik SP w Szczawinie, kl.
VIIa
III miejsce ex aequo
Norbert Jamroziak SB w Białej, kl. V
Zuzanna Juszczak SP w Słowiku, kl. V
Wyróżnienia
Weronika Pabijańczyk, SP w  Słowiku, kl.
VII 
Maja Wardęga , SP w  Szczawinie, kl. VII
Informacja SP w Słowiku

Trzymamy kciuki za rywalizację 
Marysi podczas Mistrzostw Europy

Odyseja Umysłu
Międzynarodowy sukces uczniów ze Szczawina

W dobie pandemii, obostrzeń nie jest
łatwo zachęcić ludzi do działania. W
szkole w Szczawinie mimo niesprzyja-
jących warunków udało się zachęcić
dużą liczbę uczniów do wzięcia udziału
w międzynarodowym konkursie „Ody-
seja Umysłu”.
Jest to konkurs  polegający na kreatyw-
nym rozwiązaniu konkretnego pro-
blemu. 
Drużyny w swoich kategoriach wieko-
wych miały do wyboru pięć problemów
długoterminowych, nad którymi praco-
wały przez kilka miesięcy.
Trzymając się szczegółowych wytycz-
nych konkursowych, musieli stworzyć
samodzielnie - bez jakiejkolwiek po-
mocy dorosłych - rozwiązanie swojego
problemu i przedstawić je 
w krótkim ośmiominutowym spektaklu.

W Odysei Umysłu jednym ze źródeł
radości jest odkrywanie zaskakujących
cech w sobie i w innych, trudnych wy-
zwań i sposobów na nie, nieznanych
umiejętności i kompetencji, nowych po-
mysłów, rozwiązań oraz możliwości,
które kryją się w ograniczeniach.

Bardzo cieszy nas fakt, że mimo sy-
tuacji, w jakiej się znaleźliśmy, nasze
drużyny dały radę, nie poddały się i po-
konując sztormy, jakie mieliśmy po dro-

dze, dobrnęli do końca.
Dla naszych uczniów to przygoda, moż-
liwość kontaktów z rówieśnikami. Za-
kończona wielkimi sukcesami naszych
uczniów:

− 10. miejsce w Wirtualnym Finale
Ogólnopolskim dla: Amelki, Oktawii,
Ani, Wiktorii i Liliany;
− 8. miejsce w Wirtualnym Finale Ogól-
nopolskim dla: Martyny, Poli, Domi-
nika, Filipa, Huberta, Natalii i Zofii;
− 6. miejsce w Wirtualnym Finale Ogól-
nopolskim dla: Antoniego, Juliana,
Oskara;
− 6. miejsce w Wirtualnym Finale Ogól-
nopolskim dla: Janka, Aleksandra,
Piotra, Mai, Oliwii, Anny i Kingi.
oraz:
− 1. miejsce w Wirtualnym Finale Ogól-
nopolskim dla:
Zuzanny, Amelii, Marceliny, Wojciecha,
Julii, Krystiana i Julki.
Drużyna tym samym zakwalifikowała
się do etapu międzynarodowego, gdzie
zajęła 33. miejsce.

Bardzo, bardzo dumne trenerki 
Odysei Umysłu

Beata Baleja
Wioletta Plich-Patora

Wyniki Profilaktycznego Konkursu Literackiego 

Gmina Zgierz zachęca mieszkań-
ców do wzięcia udziału w akcji
ADOPTUJ ZWIERZAKA. 

Bezdomne i porzucone zwie-
rzęta (głównie psy i koty) odło-
wione z terenu naszej gminy są
przekazywane do wyłonionego
w drodze przetargu schroniska
w Wojtyszkach (gmina Brąsze-
wice, Wojtyszki 18). 
Tam również realizowane są adop-
cje zgodnie z regulaminem za-
mieszczonym na stronie internetowej 

www.hotelzwierzat.com
Kontakt w sprawie adopcji zwie-
rząt: tel. 512-324-940.
Godziny otwarcia: 
poniedziałek-piątek 9:00 – 15:00
(przerwa 13:00 – 13:30), 
W soboty, niedziele i święta biuro
adopcyjne  jest nieczynne.

ADOPTUJ ZWIERZAKA
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Podczas jednego z wakacyjnych dyżurów
Motoambulansu stacjonował pan Przemy-
sław Malec wolontariusz Fundacji Ratow-
nictwo Motocyklowe Polska. - Jesteśmy
na miejscu minimum dwa razy w tygodniu.
Choć mieliśmy przerwę ze względu na
awarię motoambulansu. W lipcu wyjeż-
dżaliśmy sześciokrotnie, głównie do za-
słabnięć i kolizji na drogach. Wszystkie
zdarzenia miały miejsce w okolicznych
miejscowościach i na autostradzie. Jest
spokojnie, we wrześniu, kiedy zmieni
się pogoda, dzieci wrócą do szkoły, a
dorośli do pracy będzie większy ruch,
z doświadczenia wiemy, że również
więcej wypadków – mówi pan Przemy-
sław. 
Przewaga motoambulansu nad karetką
to przede wszystkim czas dotarcia na
miejsce wypadku. Z dotychczasowego
doświadczenia wolontariuszy Fundacji
wynika, że motoambulanse są w stanie
dojechać o 40 lub nawet 60 procent
szybciej niż karetka. To cenne minuty
na ratunek dla poszkodowanych.
Co jest najtrudniejsze w pracy wolontariu-
sza który jeździ na motoambulansie?
- Najtrudniejsze i najbardziej wymagające
jest to, że ratownik jest sam. Musi to być
bardzo dobry motocyklista, bo to często
„jazda na krawędzi”. I bardzo dobry ra-
townik, z doświadczeniem, bo na pierw-
szej linii pozostaje bez wsparcia, musi
sobie poradzić z udzieleniem pierwszej
pomocy samodzielnie – odpowiada pan
Przemysław.
Jak się zostaje ratownikiem wolontariu-
szem na motorze? - Ja urodziłem się mo-
tocyklistą – żartuje pan Przemysław - od

najmłodszych lat lubiłem motory. Pasjo-
nowało mnie również ratownictwo. Około
dekady temu zobaczyłem motocykle pod-
czas zagranicznych wyścigów kolarskich.
Czytałem dużo na ten temat. W 2013 r. za
własne pieniądze wybudowałem motoam-
bulans. Potem powstała Fundacja, w któ-
rej razem z Emilią założyliśmy sobie, że
ważniejsze są motoambulanse niż komfort
życia. W 2017 roku zaczęliśmy stacjono-

wać w Strykowie i byliśmy dysponowani
przez Łódzkie Pogotowie Ratunkowe.
W tym roku stacjonujemy w OSP w Skot-
nikach. To moja inicjatywa i spotkanie
z Dominikiem Wróblem z OSP Skotniki,
z którym znaliśmy się z wcześniejszych wy-
darzeń.
Dbają o nas tutaj w Skotnikach bardzo.
Panie z Koła Gospodyń Wiejskich zosta-
wiają dla nas coś w lodówce, albo przy-
noszą ciasto. Chłopaki ze straży
przychodzą pogadać, jeśli akurat nie
mamy zgłoszenia – podkreśla pan Przemy-
sław.
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Ratunek na motorze

W lipcu przed remizą strażacką w Skotnikach
w obecności Wiolety Głowackiej Wójt
Gminy, Posła na Sejm RP Marka Matuszew-
skiego będącego jednocześnie wiceprzewod-
niczącym Zespołu Parlamentarnego
Strażaków, Komendanta Powiatowej Straży
Pożarnej Pawła Malinowskiego, Prezesa Za-
rządu Gminnego Oddziału OSP Jana Wojcie-
chowskiego, Wiceprzewodniczącego

Sejmiku Województwa Łódzkiego Zbig-
niewa Linkowskiego, radnego Piotra Wę-
żyka, a także zaproszonych gości uroczyście
poświęcony został nowy wóz bojowy.

Druhowie nie kryli swojej radości z pro-

fesjonalnego samochodu ratowniczo-gaśni-
czego, który zastąpił wysłużonego Stara
z 1988 roku. Wioleta Głowacka Wójt Gminy
Zgierz odebrała podziękowania od strażaków
OSP Skotniki za pomoc w pozyskaniu wozu
strażackiego. Zakup nowego wozu był moż-
liwy dzięki dofinansowaniu z budżetu Gminy
Zgierz w wysokości 400.000 złotych oraz
Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środo-

wiska i Gospodarki Wodnej w
Łodzi, a także Komendy
Głównej Państwowej Straży
Pożarnej. 

-Praca strażaków jest
pełna poświęceń i odpowie-
dzialności, wymaga odwagi,
odpowiedniego przygotowa-
nia, ale i profesjonalnego
sprzętu. Cieszę się, że udało
się wzbogacić OSP w Skotni-
kach o ten nowy wóz bojowy.
To efekt dobrej współpracy
naszego samorządu z innymi
instytucjami, które dofinanso-
wały jego zakup. Życzę
wszystkim naszym dzielnym

strażakom opieki św. Floriana i szczęśliwego
powrotu z każdej akcji. Dziękuje również za
szeroką współpracę i integrację ze społecz-
nością lokalną – powiedziała Wioleta Gło-
wacka Wójt Gminy.             [AT]

Uroczyste poświęcenie 
nowego wozu bojowego 
dla OSP Skotniki

foto: Oznakowany motoambulans

foto: wstęgę przecinają Wioleta Głowacka Wójt Gminy Zgierz, 
Marek Matuszewski Poseł na Sejm RP i Paweł Malinowski 
Komendant PPSP w Zgierzu.

- Ratownik ratuje. Nie pyta o poglądy, o za-
robki, o przekonania, o iloraz inteligencji czy
stosunek do czego- lub kogokolwiek. Pyta
o objawy, o to gdzie boli i co się stało. Uwa-
żajcie na siebie i dbajcie o innych. A my bę-
dziemy po prostu robić swoje - mówi Emilia
Ornat Prezes Fundacji Ratownictwo Moto-
cyklowe Polska (na zdjęciu)
Skąd pomysł na motoambulanse?
-W przypadkach nagłego zagrożenia życia i

zdrowia czas rozpoczęcia czynności ratunko-
wych jest kluczowym czynnikiem decydującym
o skuteczności działań i zakresie późniejszych
konsekwencji  zdrowotnych. Szybsza pomoc to
większa szansa na uratowanie zdrowia i życia.
Dojadą szybciej, sprawdzą sytuację na miej-
scu, zaczną ratować, zadysponują niezbędne
wsparcie.
Czym różni się motoambulans od zwykłego
motoru?
- Motoambulans jest przede wszystkim pojaz-
dem uprzywilejowanym, dzięki temu jest lepiej
widoczny dla kierowców i pozwala szybciej do-
trzeć na miejsce zdarzenia. Wyposażenie mo-
tocykla stanowi sprzęt i środki niezbędne do
czynności związanych z udzieleniem pomocy
przedmedycznej poszkodowanym. Są to między
innymi: automatyczny defibrylator AED,
sprzęt do udrożniania dróg oddechowych, ze-
staw do tlenoterapii czynnej i biernej, kołnie-
rze ortopedyczne i sprzęt do unieruchamiania

kończyn, środki opat-
runkowe, przeciw-
oparzeniowe i
przeciwwstrząsowe.
Ponadto w skład wy-
posażenia wchodzi
podstawowy sprzęt
diagnostyczny, taki jak np. pulsoksymetr, glu-
kometr czy aparat do mierzenia ciśnienia. 
Czy na motoambulansie jeżdżą ratownicy?
- Motoambulansem w naszej Fundacji ZA-
WSZE jeździ ratownik. Niezależnie od tego, czy
jest to Ratownik Kwalifikowanej Pierwszej Po-
mocy, czy Ratownik Medyczny działania podej-
mowane na miejscu zdarzenia są takie same -
wynikają z Ustawy o Systemie Państwowe Ra-
townictwo Medyczne i zdefiniowanych w niej
pojęć Zespołu Ratownictwa uprawnionego do
udzielania Medycznych Czynności Ratunko-
wych. Ze względu na to, że Ratownik na moto-
cyklu jest sam, wszystkie czynności
wykonujemy w standardzie Kwalifikowanej
Pierwszej Pomocy.  
Jak często motoambulanse są dysponowane
do zdarzeń i jakie to są zdarzenia najczę-
ściej?
- W zależności od potrzeb dyspozytorni to
około 1-4 wyjazdów w czasie dyżuru. Na dy-
żury zgłaszamy się w wolnym czasie, co naj-
mniej raz w tygodniu. Średnio to około 100
wyjazdów rocznie.

Od lipca w jedno-
stce OSP Skotniki
stacjonuje moto-
ambulans Fundacji
Ratownictwo Mo-
tocyklowe Polska. 
– Pierwszy dyżur
odbył się już 4 - 5
lipca – mówi Do-
minik Wróbel z

OSP Skotniki (na zdjęciu) –  Do naszej
jednostki OSP Skotniki, z Warszawy
przyjeżdżają specjalnie przeszkoleni ra-
townicy medyczni z FRMP. Jednostka
OSP Skotniki zapewnia miejsce postoju
motoambulansu i opiekuje się ratowni-

kiem podczas dyżuru. Z Fundacją znamy
się od kilku lat. Po raz pierwszy trafi-
liśmy na siebie podczas zlotu samocho-
dów pożarniczych. Zapraszaliśmy
Fundację na spotkania, pikniki. Nawią-
zała się współpraca, stąd motoambulans
w Skotnikach – wspomina pan Dominik.
Motoambulans jest dysponowany jako
jednostka wspomagająca dla ratowników
karetek, z którymi Fundacja współpra-
cuje na zasadzie wolontariatu. W sezonie
motocyklowym motoambulans będzie
wyjeżdżał do zdarzeń w powiecie zgier-
skim oraz Łodzi, a także na autostradzie. 

Fundacja Ratownictwo Motocyklowe Polska buduje motocyklowe ambulanse. Są to po-
jazdy wyposażone w specjalistyczny sprzęt ratowniczy, które mają statusy pojazdów uprzy-
wilejowanych, a poruszają się nimi bardzo dobrze wyszkoleni ratownicy medyczni. Ideą
motoambulansów jest, aby z pomocą medyczną, jak najszybciej dotrzeć do miejsca zda-
rzenia. Standardowo motoambulans jest dysponowany do zdarzeń niewymagających wej-
ścia do domu/mieszkania, z przewagą zdarzeń drogowych. Fundacja Ratownictw
Motocyklowe Polska charytatywnie wspiera system Państwowego Ratownictwa Medycz-
nego. Utrzymuje się z darowizn, a ratownicy medyczni są wolontariuszami. Więcej informacji
www.facebook.com/ratownictwomotocyklowe/ lub www.ratownictwomotocyklowe.pl/ 

Na dyżurze w Skotnikach

Robimy swoje

przygotowała AK
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